
Česká obec sokolská odhalila sochu české sportovní ikony a sedminásobné olympijské
vítězkyVěry Čáslavské, jejímž autorem je David Černý. Nedávno byla ozdobou u Českého
domuna olympijských hrách v Paříži. Nyní je tato pocta úspěšné sportovní gymnastce
umístěnana pražskémÚjezdě, kde si ji lidé budoumoci prohlédnoutminimálně rok.

Deset metrů
vysoká
a pohyblivá

ČT
K

Sucho odkrylo
školu i kostel
Dlouhotrvající sucho v Řecku
odhalilo ruiny desetiletí
zatopené vesnice Kallio. Asi
80 domů včetně školy a kostela
muselo na konci 70. let
minulého století ustoupit stavbě
vodního díla Mornos. Jeho
hladina klesla odhadem
až o 40 metrů. STRANA 4

Za kolik peněz?
Každý jinak. České fotbalové
kluby, které se v podzimní části
sezony představí v evropských
soutěžích, zveřejnily ceny
vstupenek na domácí zápasy.
Zatímco Slavia a Plzeň nabízejí
svým fanouškům balíčky na
všechny čtyři duely, mistrovská
Sparta v Lize mistrů nastavila
dvě cenové skupiny podle
atraktivity soupeřů. STRANA 12
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Policejní experti
absolvovali jen za
letošní první půlrok
3312 besed o interne-
tovém zločinu. Loni
to bylo něco přes
4300 setkání s dětmi
i dospělými na toto
téma.

Můžete si drbat hlavu, ale už
jste to spustili. Vesele jste to-
tiž odklikali všechny odkazy,
které vám někdo poslal do
e-mailu. Že pisatel elektronic-
ké zprávy není ten, za koho
se vydává a že ani jeho adresa
není úplně přesná? Situace,
do kterých se dostávají lidé
a firmy denně.

Diplompřed blbostí nechrání
Do podobné spadla v minu-
lých dnech i velká státní insti-
tuce. „Jeden kolega poctivě
všechno naklikal a běhemho-
diny začaly chodit dotazy, co
se u nás děje,“ říká pracovník
instituce, která se v těchto
dnech setkala s podvodným
e-mailem.
Ačkoli se zvyšuje frekven-

ce státem i bankami podporo-
vané osvěty, dalo by se také
konstatovat jednou známou
filmovou hláškou: „Je to mar-
ný, je to marný, je to...“ Šéf
českého policejního sboru
Martin Vondrášek to může
ilustrovat na zkušenostech
policistů ze specializovaného
útvaru. „Nejviditelnější to je
na takzvaných nigerijských
dopisech,“ komentuje jednu
ze šesti hlavních návnad ky-
berzločinců. I když pachatelé
milostně-charitativních elek-
tronických psaní nemusejí
nutně pocházet z této země
či odtud působit.
„Oběťmi jsou lidé bez ohle-

du na vzdělání a inteligenci.

Je v tom obvykle láska a city.
Pak se ani nedivíte, že lékař-
ka pošlemilion údajnému vo-
jákovi, který je údajně na ji-
ném kontinentu,“ dodává po-
licejní ředitel Vondrášek. Po-
licie úzce spolupracuje s ban-
kami, vzájemně si předávají
poznatky o nových druzích
podvodů a co možná nejrych-
leji se snaží, banky i policie,
informovat na svých sociál-
ních sítích.

Prezident a Kalousek. Politici
svolili k falešnému videu
Stále víc se prosazují i v Čes-
ku internetová videa a hlaso-
vé záznamy, které podvodní-
ci vytvářejí na základě skuteč-
ných videonahrávek VIP, ať
již umělců, sportovců nebo
politiků. Pomáhá jim k tomu
umělá inteligence (AI) a kvali-
ta se neustále zvyšuje.
„Rozhodli jsme se, že ukáz-

ky takových videí zařadíme
i do výukových a osvětových
přednášek a materiálů,“ říká
Dušan Baran, výkonný ředi-
tel České bankovní asociace.
Proto se dohodli s bývalým
ministrem financí Mirosla-

vem Kalouskem a také s čes-
kým prezidentem Petrem
Pavlem, že jejich osoby využi-
jí, také s pomocí AI, k výrobě
podvodné nabídky, aby doku-
mentovali, jak zrádná může
být digitální technika.

Na Františka Koudelku
kybernetické útoky nemíří
Představa, že nejčastější obě-
tí internetového zločinu je
prosťáček v rádiovce ze za-
padlé vesnice nebo devadesá-
tiletý senior, je zcela mylná.
„Nejvíc jsou napadány ženy,
o větší částky ale přicházejí
muži. Nejoblíbenějším cílem
útočníků, který se nechá pod-
vést, je obyvatel Prahy nebo
Středočeského kraje ve věku
třiceti až čtyřiačtyřiceti let,“
zdůrazňuje Jan Juchelka, pre-
zident ČBA.
V letošním roce napadli

podvodníci téměř padesát ti-
síc klientů bank a obrali je
o téměř 850 milionů korun.
Nejvyšší částka, o kterou
klient přišel, byla 15 milionů
korun, naopak se podařilo za-
chránit částku 13 milionů
korun. PAVEL HRABICA

Ladí taktiku
Do 20. září se v Česku koná
mezinárodní letecké cvičení
Ample Strike. Účastní se ho
asi 500 vojáků z tuzemska
a dalších třinácti států. Letos
poprvé se do něj zapojí i ak-
tivní zálohy. Hlavním cílem
je sladění činnosti předsunu-
tých leteckých návodčích
s posádkami letadel a vrtulní-
ků a velitelů pozemních
jednotek. ČTK

Banky a policie rozlišují
šest základních typů
kyberpodvodů. Často je to
kombinace několika.

• Podvodné navolávání.
Volající se vydává za
vašeho bankéře a avizuje
napadení účtu.

• Výhodná investice. Často
s využitím falešných videí
známých osobností.

• Reakce na váš inzerát.
Přijde vám falešná
platební brána.

• Nigerijské dopisy. Pomoc
v tíživé situaci, dodání
drahého balíčku.

• Podvodné telefonáty
v kombinaci s podvodnou
SMS a e-mailem.

• Brigáda, která je ve
skutečnosti praním
špinavých peněz. PH

VYDĚLÁŠMAJLANT

17
O tolik tisíc korun letos
přišel v průměru každý
podvedený bankovní
klient v Česku. Uvádí to
Česká bankovní asociace.
Oběti buď uvěřily „vhod-
ným“ investicím, nebo
poskytly podvodníkům
citlivé bankovní informa-
ce, především kódy pro
přístup k účtům. Bankám
se podařilo zachránit
ještě v průběhu probíhají-
cích internetových podvo-
dů přes 4,1 miliardy
korun na klientských
bankovních účtech. PH

Jste snadnou kořistí pro podvodníky na internetu? Kybertest České bankovní asociace v rámci již čtyř
ročníků kampaně #nePINdej vyzkoušelo kolem 360 tisíc lidí s průměrem 73 bodů ze sta. ČBA

2x
ČT

K

Kyberlupiči vás okradou,
i když máte vysoké IQ

(NE)ZACHRÁNĚNÉ
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*Položky je možné libovolně kombinovat v rámci dané kategorie, přičemž nejlevnější z nich zákazník neplatí. Více informací na www.albert.cz/skola
– produkty, jejichž cena byla nejnižší ve srovnání s cenou uvedenou v letácích vybraných obchodních řetězců ke dni tisku letáku 28.8.2024.

Nelze garantovat, že cena produktů označených jako zůstane nejnižší po celou dobu platnosti letáku. Více na www.albert.cz/neporazitelne.
Akce platí v prodejnách Albert od 4.9. do 10.9.2024 nebo do vyprodání zásob v jednotlivých prodejnách. Seznam všech prodejen na www.albert.cz.
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Centropen Tempery
• 12 barev po 12 ml

Obyčejné tužky
• 1 bal. • různé druhy

PLATÍ I NAPRODUKTYVAKCI
LIBOVOLNĚ KOMBINUJTE, NEJLEVNĚJŠÍ NEPLATÍTE*

Papírny Brno
Školní sešity
• 1 ks • Eko• formát
A5, A4 • různé druhy

NEPORAZITELNÉ
JEŠTĚ LEVNĚJI

Po alkoholu a cigare-
tách možná omezí-
me i energy drinky.

Svaz výrobců nealkoholic-
kých nápojů (SVNN) je zásad-
ně proti návrhu skupiny po-
slanců, kteří chtějí omezit
prodej energetických nápo-
jů. Svaz kritizuje, že návrh
přirovnává energetické nápo-
je k návykovým látkám a že
jeho autoři novelu neprojed-
nali se zástupci průmyslu ani
maloobchodu.

Je to nevědecké,
říkají nápojáři
Poslanci z vládních stran
i opozice pracují na vyhlášce,
která by omezila prodej ener-
getických nápojů dětem
amladistvým. Chtějí ji mít ho-
tovou do konce volebního ob-
dobí. Zákaz podle svazu ale
nic nevyřeší, lepší je osvěta.

„Problémem návrhu je to,
že staví bezpečné energetic-
ké nápoje do pozice návyko-
vé látky, což je evidentně ne-
vědecké a nepřijatelné. Ener-
getické nápoje jsou bezpečné
a kvalitní produkty, to potvr-
zuje Evropská agentura pro
bezpečnost potravin,“ uvedla
výkonná ředitelka SVNN
Veronika Jakubcová.

Poslanci upozorňují, že
v energetických nápojích je
kombinace několika látek,
které mohou být pro dětský
organismus škodlivé. V jedné
plechovce energetického ná-
poje je zhruba stejně kofeinu
jako ve čtyřech šálcích kávy,
což může způsobovat i zdra-
votní potíže nebo problémy
se spánkem. „Jak jsme se
jako společnost shodli, že ci-
garety dětem do pusy nepat-
ří, tak máme obdobně shodu,
že nepatří do pusy dětem do
15 let nebo dospělosti ani
energetické nápoje,“ říká po-
slankyně Olga Richterová.

Svaz namítá, že větší regu-
lace u energetických nápojů
než u cigaret nebo alkoholu
je absurdní. Pokud se energe-
tické nápoje pijí v přiměře-
ném množství a jsou respek-
tována upozornění na obalu,
jejich konzumace je bezpeč-
ná, uvedl svaz. Výrobci ener-
getických nápojů necílí rekla-
mu na děti, zavedli dobrovol-
né označování energetické
hodnoty na čelní straně oba-
lu a zároveň nedodávají slaze-
né a energetické nápoje do
středních škol, podotkli.

Členy svazu je sedm výrob-
ců energetických nápojů, a to
Big Shock, Coca-Cola, Kofola,
Maspex, Pfanner, Red Bull
a Zon. Energetické nápoje
nicméně prodávají pod pri-
vátními značkami také ob-
chodní řetězce.

Drinky konzumuje
asi 70 tisíc dětí týdně
Jan Tuna, který se účastnil
přípravy petice proti energe-
tickým nápojům, varoval, že
návrh vyhlášky budou brzdit

výrobci v obavě ze ztráty zis-
ků. Petici podle něj podepsa-
ly zhruba čtyři tisíce lidí, kte-
ří požadují zákaz prodeje li-
dem do 18 let. Podle české
části mezinárodní studie pije

energetické nápoje nejméně
dvakrát týdně pětina dětí ve
věku 11 až 15 let. Je jich zhru-
ba 70 tisíc, v roce 2018 jich
přitom bylo čtyřicet až pade-
sát tisíc.

Odborníci častější konzu-
maci takových nápojů spoju-
jí s různými zdravotními potí-
žemi, jako jsou bolesti hlavy,
depresivní stavy nebo nižší ži-
votní spokojenost. ČTK

inzerce

Energetické pití do pusy nepatří
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Vidět půl století
zatopené
domy dojímá
starousedlíky.

Dlouho trvající sucho v Řec-
ku odhalilo ruiny desetiletí
zatopené vesnice Kallio. Asi
80 domů včetně školy a koste-
la muselo na konci 70. let mi-
nulého století ustoupit stav-
bě vodního díla Mornos, kte-
ré zásobuje vodou Atény. Po
poklesu hladiny v nádrži od-
hadem až o 40 metrů se teď
objevují zbytky kamenných
staveb.
Nádrž Mornos leží asi

200 kilometrů západně od
Atén. Objem vody v rezervoá-
ru je v posledních měsících
asi o 30 procent menší než
loni ve stejném období, uvádí
společnost Eydap, která zajiš-
ťuje distribuci vody v regionu
Attika. Vodní plochu plní
řeky Mornos a Evinos, ale
srážky jsou příliš vzácné, než
aby hladinu zvedly.
Letošní zima byla v Řecku

nejteplejší v dějinách a čer-

ven a červenec lámaly teplot-
ní rekordy.
„Hladina jezera Mornos

klesla o 40metrů,“ tvrdí míst-
ní starousedlík Jorgos Iosifi-
dis, který nyní bydlí nad pů-
vodní vesnicí. „Když se podí-
váte zoomem vašeho fotoapa-
rátu, uvidíte přízemí, které
zůstalo z dvoupatrového
domumého tchána. Hned ve-
dle jsou vidět zbytky domu

mých bratranců,“ popisuje
panorama Iosifidis a vzpomí-
ná, že vesnice Kallio už se jed-
nou vynořila z hlubin na za-
čátku 90. let.
Na základě satelitních úda-

jů odborníci řeckého meteo-
rologického úřadu vypočíta-
li, že plocha nádrže Mornos
se během dvou let zmenšila
ze 17 na přibližně 12 kilomet-
rů čtverečních. K nejprudší-

mu poklesu došlo v posled-
ních dvanácti měsících.
Mladý lékař Anastasis Pa-

pageorju žijící v nedaleké ves-
nici říká, že „poslední dva
roky velmi málo pršelo
imálo sněžilo v horách, které
zásobují řeky; situace je váž-
ná a je potřeba s vodou zachá-
zet šetrně“. Kvůli hrozbě ne-
dostatku vody úřady v regio-
nu Attika, který zahrnuje

a obklopuje Atény, vyzvaly
3,7 milionu místních obyva-
tel k šetření vodou. Úřady
sice nic nenařídily, ale výzvu
denně opakují média a apel
se šíří i po sociálních sítích.
Když si odpustíte napuštěnou
vanu, ušetříte 150 litrů vody,
nabádá například společnost
Eydap. K šetření vodou tento
týden v projevu vyzýval i pre-
miér Kyriakos Mitsotakis. ČTK

Elton má problémy s okem
Britský zpěvák a skladatel Elton John oznámil, že po
vážném zánětu, který prodělal v létě, špatně vidí na jedno
oko. Sedmasedmdesátiletá popová legenda se podle
svých slov z infekce zotavuje, rekonvalescence je však
velmi pomalá. ČTK

Starousedlík Jorgos Iosifidis vzpomíná, že vesnice Kallio už se jednou
vynořila z hlubin na začátku 90. let. 2x PROFIMEDIA

Na základě satelitních údajů odborníci vypočítali, že plocha nádrže
Mornos se během dvou let zmenšila.

Blesk poškodil
oblouk v Římě
Konstantinův oblouk
v Římě v úterý poškodil
blesk, který do starověké
památky udeřil během sil-
né bouře. Úder blesku uvol-
nil úlomky z oblouku stojí-
cího v blízkosti Kolosea.
Pracovníci archeologického
parku ihned úlomky uvol-

něné po zásahu bleskem
sesbírali a zajistili. Rozsah
škod stále vyhodnocují.

Vyletí už zítra?
Start rakety Falcon 9 s kos-
mickou lodí Crew Dragon,
jejíž posádka se chce v rám-
ci mise Polaris Dawn poku-
sit o první komerční výstup
do volného vesmíru, by se
mohl uskutečnit zítra ráno

poté, co byl v minulých
dnech několikrát odložen.

Zadržená Greta
Policie v Kodani při zátahu
proti studentům, kteří obsa-
dili univerzitu, zadržela
i švédskou aktivistku Gretu
Thunbergovou. Studenti
žádali konec spolupráce s iz-
raelskými univerzitami kvů-
li válce v Pásmu Gazy. ČTK

Spojitost mezi používáním
mobilních telefonů či dalších
podobných zařízení a nárůs-
tem výskytu rakoviny mozku
se neprokázala. Tvrdí to prů-
zkum zadaný Světovou zdra-
votnickou organizací (WHO),
která by tak mohla zrevido-
vat své předchozí hodnocení,
podle kterého není jisté, zda
záření z mobilů a obdobných
zařízení neškodí zdraví.
Průzkum provedl analýzu

více než 60 studií, které
vznikly na toto téma v letech
1994 až 2022. Výsledky uka-
zují, že navzdory silnému ná-

růstu používánímobilních te-
lefonů a podobných zařízení
nebyl ve světě zaznamenán
odpovídající nárůst výskytu
rakoviny mozku. To platí
i pro lidi, kteří používají mo-
bilní telefony dlouhodobě či
mnoho hodin denně.
„Žádná z větších zkouma-

ných otázek neukázala na
zvýšená rizika,“ uvedl jeden
z autorů dokumentu Mark
Elwood z univerzity
v Aucklandu. Studie se týkala
rakoviny mozku u dospělých
a dětí, leukémie a nádorů hy-
pofýzy a slinných žláz. Kro-

mě mobilů se průzkum týkal
také vystavení záření z vysíla-
čů či v pracovním prostředí.
WHO a její specializovaný

orgán, Mezinárodní agentura
pro výzkum rakoviny, už dří-
ve zařadily záření z mobilů
do kategorie 2B. To znamená,
že WHO nemůže zcela vylou-
čit negativní dopady záření
na lidské zdraví.
Poradní orgán WHO však

vyzval k přehodnocení této
klasifikace vzhledem k no-
vým datům. Nové hodnocení
organizace zveřejní na začát-
ku příštího roku. ČTK
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Hladina klesla o čtyřicet metrů.
Objevily se ruiny vesnice Kallio

Mobily za to nemohou?
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Je to OK!
Na preventivní i finanční
výhody regulovaného trhu
s konopím chce upozornit
kampaň Je to OK!, kterou
vytvořila skupina odborní-
ků pod vedením bývalého
národního protidrogového
koordinátora Jindřicha
Vobořila. Krátké spoty se
zaměřují mimo jiné přede-
vším na nutnost ochrany
pacientů při získávání
léčebného konopí, dekri-
minalizaci i ochranu dětí.
Videa budou ke zhlédnutí
zejména na sociálních
sítích. Zhruba třetina
pacientů není schopná si
lék sama vypěstovat. ČTK

Americké
prezidentské volby
vyvrcholí pátého
listopadu.

Před necelými dvěma roky
byl spuštěn ChatGPT, chat-
bot s umělou inteligencí (AI),
který využívá zpracování při-
rozeného jazyka k vytváření
dialogu podobného tomu lid-
skému. Aktivně tento nástroj
použije 200 milionů lidí týd-
ně. Nejde sice o denní uživate-
le, podle webu Axios jde ale
o dvojnásobek oproti loňské-
mu roku.

Pět stupňů
Před necelými dvěma lety
byla vydána první verze chat-
botu, GPT3.5, pro širokou
veřejnost a od té doby se začal
svět měnit. Mezi verzí
3.5 a současnou 4.0 je skoko-
vý posun. Společnost OpenAI,

pod níž chatbot GPT spadá,
rozdělila vývoj umělé inteli-
gence do pěti stupňů.
PodleDavida Strejce, jedna-

tele společnosti Apertia
Tech, je chatbot v současnos-
ti stále na stupni jedna. „Ale
nový, plánovaný GPT5 má již
být na stupni dva a rozdíl
v jeho inteligenci je opět sko-
kový. OpenAI to připodobňu-
je k tomu, že čtvrtá verze je
na úrovni chytrého středo-
školáka, zatímco verze 5 je
na úrovni vystudovaného
Ph.D.,“ vysvětluje Strejc.

Nejmocnější člověk?
Síla a inteligence této techno-
logie je také jedním z důvo-
dů, proč se o ni začíná aktiv-
ně zajímat i vláda USA a bez-
pečnostní agentury.
„Technologie AI má ovliv-

nit lidstvo v nepředstavitel-
ných mezích. Inteligence na
úrovni nejvyššího možného
vzdělání v neomezené míře
pracující nonstop. Toto nás

čeká již za pár měsíců, ale
tímto modelem to nekončí.
OpenAI podle dostupných in-
formací tento model využívá
na trénink další generace a to
je GPT6,“ popisuje Strejc.
Americké prezidentské vol-

by vyvrcholí pátého listopa-
du. Do té doby společnost
OpenAI zdržuje vydání nové
verze chatbota GPT5.
Podle Strejce je společnost

velmi opatrná – a má proč.
„Američani berou volby vel-
mi vážně. Volí se v podstatě
nejmocnější člověk planety –
oni to takto vnímají –, takže
jakékoli ohrožení této událos-
ti ze stran technologií by byl
naprostý skandál. Z pohledu
OpenAI se jedná o opatrnost,
dobrý tah k dokončení práce
na GPT5 a celkově dobře
zvolenou strategii. Podle
mých informací již OpenAI
ukazoval schopnosti GPT5
americkým bezpečnostním
agenturám,“ konstatuje
Strejc.

AI jakomanipulátor voleb
Co by se stalo, kdyby se GPT 5
updatoval již před volbami?
Společnost OpenAI by byla
pravděpodobně obviněna
z manipulace voleb.
„U AI, stejně jako u každé-

ho softwaru, existují chyby
i přes důkladné testování tak-
zvaným Red Teamingem. Jed-
ná se v podstatě o hackování
AI ne ve smyslu kódu, ale
o prolamování zabezpečení
odpovědí. Například AI neřek-
ne, jak vykrást auto. Pokud se
jí ale zeptáte, jak se v minu-
losti vykrádala auta, již odpo-
věď zná. Stejně tak může ně-
kdo AI přesvědčit, ať mu dá
návod a spolupracuje s ním
na vytvoření softwaru a plá-
nu na ovlivnění voleb. Nová
verzemá být na úrovni vystu-
dovaného Ph.D. člověka, tak-
že si jich představte tisíc na-
jednou pracujících pro vás,
kdy zadáním je zmanipulo-
vat veřejné mínění,“ říká
Strejc. Jaký tedy dopad bude

mít vypuštění GPT5 až po vol-
bách? Podle Strejce bude jen
GPT5 lépe otestovaný. „Po-
kud však vyhraje Donald
Trump, který dle mých infor-
mací AI velmi podporuje,
bude dělat velká gesta smě-
remke společnostem vyvíjejí-
cím AI a humanoidní roboty.
Mluví se o přesunu výroby
zpět do USA, protože roboti
jsou levnější než Čína. Dove-
du si představit, že pokud
Trump prohraje a GPT5 by
existoval před volbami, byl
by schopen čehokoli a obvi-
nit zneužití AI se jasně nabí-
zí,“ říká Strejc a dodává, že
tato technologie již teď ovliv-
ňuje svět, a protože GPT5 má
být druhá úroveň z pěti, kdy
pátá úroveň je AGI – všeobec-
ná umělá inteligence na úrov-
ni člověka, bude se pravděpo-
dobně jednat o velký posun.

Zemědělec při orání pole na-
šel v úterý dopoledne v Bohu-
šově na Bruntálsku nevybuch-
lou dělostřeleckou minu
z 2. světové války. Vyzvedl ji
ze země a odložil pod strom.
Teprve pak kontaktoval poli-
cii. Přivolaní pyrotechnici
pak našli v nedalekém lese
dalších 20 kusů. Informace
podala mluvčí moravskoslez-
ské policie Eva Michalíková.
„I přesto, že muž měl pode-
zření, že se jedná o munici,
vytáhl předmět ze země a ulo-
žil jej ke stromu,“ uvedla
mluvčí a dodala, že v tako-
vých případech lidé s naleze-
noumunicí nemají vůbecma-
nipulovat.
Jakmile se potvrdilo, že jde

o dělostřeleckou munici, byli
na místo přivoláni pyrotech-
nici. „Místo nálezu jsme zajis-
tili a díky odlehlosti od domů
nebyla nutná evakuace,“ řek-
la mluvčí. Muž pak pyrotech-
nikům sdělil, že další munice
se pravděpodobně nachází
v lokalitě V Pekle, což je zales-
něné místo nedaleko první-
ho nálezu.
Tam později policejní ex-

perti našli dalších 20 dělostře-
leckých min. Na Bruntálsku,
Opavsku a Ostravsku jsou po-
dobné nálezy nevybuchlému-
nice časté. Především okolím
Opavy, částí Hlučínska a Ost-
ravska postupovali na jaře
1945 vojáci Rudé armády

a jednotek 1. čs. armádního
sboru. Ostravsko-opavská
operace byla jednou z nejvý-
znamnějších vojenských bi-
tev druhé světové války na
území někdejšího Českoslo-
venska.
Pozůstatky po bojích se

zde nacházejí dodnes. Vý-
buch staré munice zabil na-
příklad předloni 8. dubna
v ostravské části Hulváky
devětačtyřicetiletého muže.
Další utrpěl zranění. Munice
explodovala při výkopových
pracích během opravy byto-
vého domu. Policie pracuje
s možností, že muž si letec-
kou pumu spletl s kanalizací
a chtěl ji rozřezat.
V roce 2021 zase policie

uzavřela velkou část ostrav-
ského obvodu Plesná. Evakuo-
vala tamní obyvatele, proto-
že se tamnašla nevybuchlá le-
tecká puma z 2. světové vál-
ky. Evakuace se týkala velké
části obyvatel obvodu, ve kte-
rém žije zhruba 1300 lidí. ČTK

TEREZA
ŠIMURDOVÁ
tereza.simurdova@metro.cz

Ilustrační snímek PROFIMEDIA

Máslo zdražuje
Zájem omléčné výrobky se
v Česku po předchozím po-
klesu od druhé poloviny mi-
nulého roku zvyšuje. Mléka
mají mlékárny dost, snižu-
je se však jeho tučnost, což
je dané změnou chovaných
plemen krav i letošním hor-
kým létem, které pro dojni-
ce představuje stres má do-
pad na kvalitu jejich krmi-
va. Máslo je, ale jeho cena
nyní roste.

Srpnový propad
Prodej nových osobních
aut v Česku za osmměsíců
vzrostl meziročně
o 2,26 procenta na
153 757 vozů. V samotném
srpnu klesl o 8,7 procenta.
Ve srovnání s předcovidový-
mi lety však srpnový pro-
pad představuje více než
30 procent. Včera o tom in-
formoval Svaz dovozců au-
tomobilů v tiskové zprávě.
Vede značka Škoda.

Více nehod
Záchranáři z Vysočiny měli
o letních prázdninách
8988 výjezdů. Je to nejvíc
za posledních 20 let. Vzros-
tl počet dopravních nehod,
u kterých museli pomáhat.
Nejčastěji ale vyjížděli k pa-
cientům se somatickými
obtížemi, mezi které patří
kolapsy, dušnost nebo bo-
lesti na hrudi. Za červenec
a srpen zasahovali u 450 do-
pravních nehod. ČTK

H
IT
H
IT

KRÁTCE

Jak umělá inteligence souvisí
s politikou? Více, než si myslíte

Mina V Pekle
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Dominance
milovaných Simíků
čelí hrozbě.

Znáte fenomén The Sims?
Tento populární simulátor
reálného života se dlouho ne-
musel obávat žádné konku-
rence. Spousta vývojářských
studií se snažila této hře vy-
rovnat, ale neuspěla.
V americkém studiu

Electronic Arts tak dlouhou
dobu panovala dobrá nálada.
Tu ale pravděpodobně zkazi-
lo ohlášení plánovaného pří-
chodu nového simulátoru na
trh, kterýmá nabídnoutmno-
hem realističtější grafiku.

Překoná The Sims?
Z Koreje přichází herní zvrat
jménem inZOI ze studia Kraf-
ton. Hra slibuje především zá-
žitky od pulzujících měst
a emocemi nabitých interak-
cí až po kreativní návrh oble-
čení a sdílení obsahu s ostat-
ními hráči. Vývojáři zatím
tají, kdy by měl titul vyjít,
spekuluje se ale, že by to
mělo být na konci letošního
roku.
Podle Jiřího Bukovjana

zNoxgamesmá Krafton výho-
du ve své technologické síle

a zkušenostech s moderními
herními systémy, což mu
může dát konkurenční výho-
du, pokud se zaměří na ak-
tuální trendy. Zda ale má šan-
ci překonat legendární The
Sims, zůstává otázkou.
„The Sims je fenomén s ob-
rovskou historií a loajální zá-
kladnou fanoušků, což je těž-
ké překonat. Tituly, které se
snažily konkurovat The
Sims, jako například MySims
nebo PlayStation Home, ni-
kdy nedosáhly stejné úrovně
úspěchu. InZOI může oslovit
jiné publikum, díky svému
realistickému stylu a moder-
nímu přístupu, ale přesvědčit
hráče, aby přešli od něčeho,
co znají a milují, není snad-
né,“ popisuje Bukovjan.

Emoce na každém rohu
InZOI se obecně jeví jako slib-
ný projekt, zejména díky své
snaze přinést realistický svět
a možnosti vytváření ideální-
ho světa, což je zajímavý po-
sun od tradičního stylu The
Sims. „Naším cílem v inZOI je
vytvořit svět, kde neexistují
žádná omezení pro kreativi-
tu a kde každé rozhodnutí
přináší nové, nečekané zážit-
ky,“ říká Hyungjun Kim, reži-
sér a producent hry inZOI. Na
hráče čeká ultra realistický si-

mulátor, kde se každý den
odehrávají momenty plné
emocí. Ulice ožívají, lidé bu-
dují vztahy, vyměňují si dár-
ky, objímají se a pořizují sel-
fie. A když to mezi nimi kla-
pe, přijde čas na svatbu a plá-
nování potomků. Jako v reali-
tě. „Chceme, aby hráči měli
radost z tvorby svého ideální-
ho života a zároveň se těšili
na vzrušující cestu dynamic-
kým a stále se měnícím svě-
tem,“ pokračuje Kim.

Zapojená je i AI
Styl a oblékání je ve hře samo-
statnou kapitolou. Simulátor
nabídne nejen možnost
úprav oděvů, ale i šanci stát
se módním návrhářem pří-
mo ve hře. Díky pokročilé
umělé inteligenci (AI) lze ge-
nerovat vzory, obrázky a tex-
tury podle libosti. Podle
Bukovjana není důležitý ale
jen vizuál.
„Klíčové je také to, jak fun-

guje monetizace hry a dlou-
hodobá angažovanost hráčů.
Uvidíme, jestli herní zážitek
nebude příliš ovlivněnmone-
tizačními praktikami. Pokud
Krafton dokáže najít správ-
nou rovnováhu mezi zába-
vou a monetizací, inZOI má
potenciál být úspěšný,“ kon-
statuje Bukovjan.

Jsou zde i rizika
Hra jako inZOI, která slibuje
velmi realistické prostředí
a tvorbu ideálního světa, při-
náší i určitá psychologická
a sociální rizika. „Podobné ti-
tuly v minulosti ukázaly, že
hráči mohou někdy upřed-
nostňovat virtuální prostředí
před reálným světem, což
může vést k sociální izolaci
nebo zkreslenému pohledu
na životní očekávání. Navíc
u mladšího publika je riziko,
že se příliš ponoří do vytvoře-
ného světa na úkor svého
reálného života,“ vysvětluje
Bukovjan.
Úspěch inZOI bude záviset

na tom, jak dobře se dokáže
přizpůsobit těmto trendům
a nabídnout flexibilitu hraní
na různých platformách,
včetně silné integrace sociál-
ních funkcí, což je něco, co
by mohlo přitáhnout mladší
generaci hráčů.
„Celkově vzato, inZOI má

potenciál stát se silným
konkurentem, ale překonat
The Sims bude výzva. Úspěch
bude záviset na kvalitě prove-
dení, efektivní marketingové
strategii a schopnosti Krafto-
nu neustále inovovat a na-
slouchat komunitě,“ uzavírá
Jiří Bukovjan z webu
Noxgames. TEREZA ŠIMURDOVÁ

Tvůrci hry inZOI hlásají, že svět si budete moci upravit úplně podle sebe. Důkazem toho mohou být ukázky v traileru, kdy si zřejmě upravíte tře-
ba i billboardy ve městě. 3x inZOI, 1x EA

Silent Hill 2
Remake
vyjde 8. října.

Co si zahrajete
do konce roku?

9. prosince vyjde Indiana
Jones and the Great Circle.

KONAMI, UBISOFT, BGS

Hra nabízí ideální život.
Ale pouze v simulaci

15. listopadu
vyjde
Assassin’s
Creed Shadows.
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Nová pátá řada
BMWpřijela
ve vrcholné formě.
Vyzkoušeli jsme
bezchybný hybrid.

Mnichovští přidalimezi spalo-
vací motory dva nové plug-in
hybridní verze a sklidili
úspěch. Nové specifikace
530e a 550e xDrive jsou v na-
bídce už téměř rok a lidé jim
přicházejí na chuť. Aby ne,
námi testovaný silnější hyb-

rid 550e, který disponuje po-
honem všech kol, je mnichov-
skou perlou. Bez přehánění –
ten motor je úžasný. BMW
550e xDrive má přeplňovaný
benzinový třílitrový šestivá-
lec se systémovým výkonem
360 kW (489 koní) a solidním
točivým momentem 700 Nm.
Zrychlení z 0 na 100 km/h
umí za 4,3 sekundy a čistě na
elektřinu ujede podle metodi-
kyměřeníWLTP až 90 kilome-
trů, byť je to v reálu o něco
méně. V našem případě na čis-
tou elektriku ujel 60 kilomet-
rů, ale bez klimatizace a s leh-

kou nohou jsme úplně nejeli.
Ono totiž s lehkou nohou,
kdy auto při sešlápnutí plyno-
vého pedálu šetříte, tak doce-
la jezdit nejde.

Plug-in hybridní technolo-
gie eDrive založená na jedi-
ném elektromotoru a os-
mistupňové automatické pře-
vodovce Steptronic Sport od
společnosti ZF totiž v kombi-
naci se šestiválcem dává autu
úžasnou dynamiku, bestiální
zrychlení a radost z pohybu.
BMW má tradičně perfektní
podvozky a tady se to potvrdi-
lo, auto sedí v zatáčkách jako

přilepené, v podvozku je zabu-
dovaná 19,4kWh baterie, kte-
rá ho drží ještě více při zemi.
Ale nevadí to, pro ty, kdomají
opravdu rádi řízení, je to pří-
jemná rovnováha mezi kom-
fortem a sportovním pocitem.

Díky tomu, že je baterie
dole, a ne v kufru, je i v tomto
sedanu velký kufr s 520 litry.
Řada 5 začíná na částce 1,5mi-
lionu korun, tady ještě půlmi-
lionu přihoďte.

PETR
HOLEČEK
petr.holecek@metro.cz

Nová pětka označená G60 v osmé generaci je oproti předchůdci G30
o pořádný kus větší zvenku i uvnitř, má ještě více asistentů.

Automobilka Škoda Auto
spustila v závodě Kvasiny
na Rychnovsku výrobumode-
lu Octavia. Umožnil jí to před-
chozí přesun výroby čtvrté ge-
nerace modelu Superb z Kva-
sin do závodu Volkswagen
v Bratislavě. Výroba octavií

bude pokračovat i v hlavním
závodě v Mladé Boleslavi, při-
čemž výrobou octavií v Kvasi-
nách si firma v Boleslavi uvol-
ní kapacitu pro výrobu elek-
trických modelů Enyaq,
Enyaq Coupé a Elroq. Kvasin-
ský závod nadále vyrábí SUV

modely Kodiaq a Karoq. Výro-
ba octavií běží na jedné lince
společně s modelem Karoq.
V souvislosti s výrobou

octavie a zvýšením produkce
automobilka v Kvasinách za-
čátkem letošního roku ote-
vřela nákladem 25 milionů

korun školicí středisko.
V něm by znalosti z robotiky
a automatizace mělo ročně
získat 300 zaměstnanců.
Odpadlo tím dojíždění me-
chaniků, elektrikářů či elek-
troniků z Kvasin na školení
do Mladé Boleslavi. ČTK

Kufr má překvapivě veliký objem 520 litrů, ještě více ale nabídne
verze Touring alias kombík, na jejíž test se už moc těšíme. 3x METRO

Baterii nabijete za přibližně 3 hodiny a 15 minut, přičemž auto umí aktivně energii rekuperovat, takže akumulátor není vybitý skoro nikdy.

Peugeot dodá
pražskému
dopravnímu
podniku 11 aut.

AUTA PRO
DOPRAVCE

Budou to
jen hybridy
a elektromobily.

Podnik chce tímto
nákupem pomoci snižovat
emise v Praze. 3x PEUGEOT

Superby ven, teď jedou oktávky

Pětka na jedničku
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Průměrná nabídko-
vá sazba, za kterou
banky poskytovaly
klientům hypoteční
úvěry, poklesla
oproti předchozímu
měsíci jen o 0,05 pro-
centního bodu.

Ohledně průměrné úrokové
sazby u hypotečních úvěrů se
ani v měsíci srpnu neudály
žádné překvapující změny.
Sazba se hnula dolů jen nepa-
trně. Zájemci si mohli tedy
v srpnu sjednat hypotéku za
průměrnou úrokovou sazbu
5,12 procenta.

„Kosmetické“ změny
„Od začátku roku došlo ke
snížení průměrné nabídkové
sazby hypoték o 0,5 procent-

ního bodu. Největší snížení le-
tos zaznamenal Index v měsí-
ci březnu (5,34 %), a to z úno-
rové hodnoty 5,53 procenta.
Od té doby dochází k pokle-
sům či nárůstům ‚kosmetic-
kého‘ charakteru,“ vysvětlu-
je Michaela Pudilová, analy-
tička hypotečních a spotřebi-
telských úvěrů ze společnosti
Broker Consulting. Podívá-
me-li se na hodnotu průměr-
né nabídkové sazby v červen-
ci, pak vidíme stejnou hodno-
tu jako v měsíci květnu, a to
5,17 procenta. Červnová hod-
nota byla naopak o něco nižší
(5,11 %). Totožný vývoj před-
povídá také předstihový uka-
zatel (5,36 %), který zůstává
od června nezměněn.

Jak na to, když si chcete
nemovitost přesto koupit,
ale nenechat se zruinovat?
Cestou, jak se dostat k nemo-
vitosti s výhodnějšími pod-
mínkami, může být převzetí

stávajícího hypotečního úvě-
ru. „Průměrná nabídková
sazba hypoték se drží již od
června letošního roku nad

hlavní úrokovou sazbou
České národní banky, která
činí po nedávném zasedání
rady 4,5 procenta. Hlavní
úroková sazba přitom od kon-
ce roku 2021 vždy převyšova-
la průměrné sazby, za které
banky poskytovaly klientům
hypoteční úvěry. V červnu
letošního roku došlo ke
zvratu a my ani v dalších mě-
sících neočekáváme větší vý-
kyvy,“ uvádí Michaela Pudilo-
vá ze společnosti Broker
Consulting.
Kolik lidé v praxi ušetří

díky snížení úrokových
sazeb? Jestliže si klient od
banky vypůjčí pětmilionů ko-
run se splatností 30 let při

úrokové sazbě 5,12 procenta,
bude měsíční splátka činit
27 209 korun. V porovnání
s předchozím měsícem, kdy
se sazby pohybovaly okolo
5,17 procenta, jde o pokles ve
výsledné splátce o 154 korun.
Snížením sazby o jeden pro-
centní bod (4,12 %) by výsled-
ná splátka klesla o téměř tři
tisíce korun, na 24 218 korun
měsíčně. MET

výkonná ředitelka Garančního
systému finančního trhu Renáta
Kadlecová.

Za účelem zvýšení znalosti po-
jištění vkladů Garanční systém
spustil vzdělávací projekt Jak
to teda je (www.jaktotedaje.cz),
kde seniorům a mladé genera-
ci předává odlehčenou formou
základní informace z oblasti
osobních financí.

Senioři při výběru finančních
produktů také označují za důle-
žité, zda má finanční instituce
sídlo v České republice (69% vs.
40% u mladých), nebo zda již
jsou klientem finanční institu-

ce, která produkt nabízí (59%
vs. 31% u mladých). I samotná
velikost finanční instituce je pro
ně mnohem důležitější než pro
mladé (82% ji považuje za důle-
žitou oproti 39% u mladých). Jak
vysoké je riziko spojené s inves-
ticí pak vnímá za důležité 85%
seniorů, ale jen 56% mladých
ve věku 18-24 let.

Mladí jdou vstříc
rizikovým investicím
Rozdílně odpovídali mladí i se-
nioři na otázku, jaké finanční
instituci důvěřují natolik, aby
jí svěřili své peníze. Zatímco
bankám důvěřuje 96% seniorů,
mezi mladými to bylo 85% dotá-
zaných. Podobně je tomu i u sta-
vebních spořitelen (důvěřuje jim
81% seniorů vs. 72% mladých).

Mladí oproti tomu častěji než
senioři důvěřují obchodníkům
s cennými papíry – finance by
jim svěřilo 43 % dotázaných
ve věku 18-24, ale jen 18% seni-
orů. Podobně je tomu u krypto-
měnových burz – těm důvěřuje
31% mladých, ale pouze 5% se-
niorů ve věku 65-75 let.
„I pokud srovnáme postoje mla-

dých vůči celé české populaci, tak
uvidíme, že je tato věková skupina
rizikovým investicím výrazně ote-
vřenější – a to zejména u krypto-
měn. Ty nabízejí zajímavé investiční
příležitosti, pokud se k nim přistu-
puje s opatrností a informovaností.
Je důležité důkladně si promyslet
své investiční cíle a limity, investi-
ce řádně diverzifikovat. Důležité je
rovněž vědět, že na prostředky ulo-
žené v kryptoměnách se nevztahuje
zákonné pojištění vkladů,“ uzavírá
Renáta Kadlecová.

Ani ne pro polovinu z nich je dů-
ležité, zda je finanční produkt,
do kterého vkládají peníze, ze
zákona pojištěný. Oproti tomu
u seniorů ve věku 65-75 let je
pojištění vkladů důležité pro
90% dotázaných.

„Rozdíl ve vnímání důležitosti
pojištění vkladů není způsoben jen
„rozvážností“ nebo „opatrností“ star-
ší generace. Data nám rovněž ukáza-
la, že je mezi seniory mnohem větší
znalost pojištění vkladů – přes 80%
z nich ví, co to znamená, když jsou
jejich vklady pojištěné. U mladých
to je jen necelých 60 %,“ popisuje

Risk je zisk – takové je alespoň podle výsledků
průzkumu agentury Response: NOW pro
Garanční systém finančního trhu krédo
mladých mezi 18-24 lety při zacházení s penězi.

Průzkum: Mladí se nebojí riskovat
peníze, senioři jdou po jistotách

Vyplatím Vaše dluhy!
Vykoupím Vaší nemovitost

a nadálemůžete
v nemovitosti bydlet

737 352 730

Navzdory optimistickým scéná-
řům o vývoji hypotečních sa-
zeb, který začátkem roku pre-
dikovali finanční experti, se
do současné chvíle v hypoteč-
ní oblasti žádný velký zázrak
nekonal. Mnoho lidí tak stále
odrazují od rozhodnutí sjed-
nat si hypoteční úvěr příliš vy-
soké úrokové sazby. I v dnešní
době však lze získat velmi vý-
hodný úrok, na který jsme byli
zvyklí ještě před třemi lety.
Co musíme splnit a jak na to?

• Vstupní podmínkou pro
získání výhodného úroku je
možnost převzetí výhodné
hypotéky od prodávajícího.
„Kupujícímu se tato zajímavá
možnost nabízí v případě,
že prodávající má nemovi-
tost zatíženou hypotečním
úvěrem, který si sjednal
například pro její koupi či
dostavbu. V tomto případě
lze banku požádat o převzetí

stávající hypotéky, která
může kupci ušetřit díky
výhodnějšímu úroku i tisíce
korun,“ vysvětluje Pudilová.

• Nový žadatel však musí
splnit stejné podmínky, jako
kdyby si žádal o hypotéku
novou. Pro schválení tohoto
hypotečního úvěru se tedy
posuzují příjmy a výdaje
nového žadatele, rizikovost
a jeho celková bonita.

• „Vždy však záleží na konkrét-
ních podmínkách banky. Ně-
které z nich například povolí
převzetí hypotéky pouze v pří-
padě, že v úvěru zůstane ales-
poň jeden z původních žada-
telů, a naopak některé banky
zruší původní hypotéku a na
financování nemovitosti si
pak žadatel musí sjednat
hypoteční úvěr zcela nový,
ovšem již za aktuálních pod-
mínek,“ říká Pudilová. MET

V hypotékách se zatím žádný
velký zázrak nekoná. Co s tím?

inzerce

Nemovitosti - poptávka

NA HYPOTÉCE LZE UŠETŘIT I V DNEŠNÍ DOBĚ
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„Kdybychměl říct, po 25 letech v psychologii, co je v životě
důležité? Láska, láska, láska, vlastně nic jiného,“ objevilo se
na Facebooku psychologa Radka Ptáčka jen pár dnů předtím,
než byl nalezen mrtvý.
V tuhle chvíli toho o okolnostech jeho smrti mnoho nevíme,
ze šoku se vzpamatovávají jeho blízcí i odborná veřejnost.
Radek Ptáček byl mediálně známou osobností, nepatřil ale
k takovým těm televiznímmudrlantům, kteří mají názor,
i když jim erudice často chybí. Byl autorem vědeckých prací,

relevantních výzkumů a popula-
rizačních článků a neúnavně
vystupoval na podporu lidských
práv a ochrany ohrožených
dětí.
„Jo a k mým oblíbeným téma-
tům: opravdu nebijte děti, oprav-
du je to naprosto zbytečný, jde
to, a lépe, i bez toho,“ dodal
ještě na Facebooku. Fyzické tres-
ty na dětech byly skutečně jeho

oblíbeným tématem. Věřil, že tyto tresty jsou určitou formou
násilí a že úmyslné násilí do naší doby a do naší společnosti
nepatří. Jestli se povede uzákonit nepřijatelnost tělesného
trestání a skutečně vymýtit bití dětí, bude to i jeho obrovská
zásluha. Možná jsmemy sami dostávali na zadek běžně
a s odstupem času můžememít pocit, že nám to nijak neublí-
žilo. Možná si myslíme, že ty děti přece zase tak moc nebije-
me. Ale jak upozorňoval profesor Ptáček: „Děti by se s vámi
měly cítit bezpečně, a ne se bát.“
Pojďme si to vzít k srdci. Škoda každé
rány, která padne. Tečka.

LUŠTĚNKA

Fyzické
tresty

na dětech byly
skutečně jeho
oblíbeným
tématem.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!LUŠTĚNKA:PŘIZVUKOVÁNÍ

ŘEŠENÍSUDOKU:

1. hudební těleso
2. ochucovadlo do jídla
3. tichý, jsoucí v klidu
4. vésti kázání
5. lahůdka z jeseterů
6. klubíčko

7. plody palmy
8. australský vačnatec
9. pobitý kovem
10. menší klas
11. otoman
12. menší kříž

Letní výhně se s námi zvolna loučí, ale@miroslav.kopriva.prague,
jenž si vegetí na Makarské riviéře, přitápí pod kotlem! Jeho
romantická momentka z pláže Punta rata je rozkošná a příjemně
hřejivá. Díky za ni. #croatia #dalmatia #brela #makarskariviera
#puntarata #jadran #sunsets

@mojemetroO ránách

DOBRÝ DEN, JMENUJI SE
JULIE ČERVENÁ
BYLO MI PĚTATŘICET A MÁM DVĚ MALÉ DĚTI
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„Konečně
vydali Babičku

v komiksové verzi!“
MAREK KRÁČMAR

Facebook
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NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Teplotní rekordy: 5,7 °C (1865) 33,1 °C (1781) Bio:

DNES ZÍTRA SOBOTA NEDĚLE

28/32 °C 26/30 °C 26/30 °C 26/30 °C
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20.10 Černá voda (1/6)
Krimiseriál (Švéd., 2023). Hrají:
R. Lassgard, P. Augustová,
A. Augustová, A. K. Augustová

21.10 Bilance: Byznys s neřestmi
Jak velká čísla ovlivňují
budoucnost malých lidí

21.40 Máte slovo sM. Jílkovou
Tváří v tvář problému.
Živě s M. Jílkovou

22.40 Komisař Montalbano
Podle úředního postupu. Kri-
miseriál (It., 2017). Hrají: L. Zin-
garetti, C. Bocci, P. Mazzotta

00.40 AZ-kvíz

20.00 Výborná SHOW
Talk show Lucie Výborné

20.50 Praha ožralá (1/8)
Svérázný dokumentární prů-
vodce po pražských hospodách

21.20 Nejkrásnější treky
Evropy (1/11)
Lofoty I. Sama s batohem na
zádech zdolává Kamila pěší
treky napříč Evropou

21.50 NicholasWinton: Muž,
který zachránil 669 dětí

22.45 Nebezpečný klient

00.45 Vítězství v Pacifiku 1945

20.20 Jedna rodina
Vyžírka. Komediální seriál (ČR,
2024). Irena je nastěhovaná
uMraků a Lejdy je naštvaná.
Hrají: P. Zedníček, K. Ryška,
M. Němec, V. Navrátil

21.45 Comeback
CzechSteh. Sitcom (ČR, 2009).
Hrají: T. Matonoha, M. Dejdar,
K. Leichtová, D. Batulková

22.20 Comeback
Mrtvý muž

23.00 Na vaší straně

23.45 Kriminálka Las Vegas VIII
(8, 9)

20.15 Zoo (212)
Pálivé štěstí. Rodinný seriál (ČR,
2024). Hrají:M. Pecháčková, Š. Bi-
lina, J. Bernášková, E. Burešová

21.40 Inkognito
V zábavné show Inkognito se
čtveřice osobností snaží uhod-
nout profesi jednotlivých hostů
nebo jejich identitu

22.45 Honeymoon –
líbánky k nepřežití
Minuta vzájemných sympatií,
obřad v exotickém ráji a spo-
lečný život na opuštěné pláži!

23.40 Ano, šéfe!
Uvádí Zdeněk Pohlreich

19.00 Party ride

20.00 DESPERADOS DJ NO. 1
PLAYLIST
Finalisti DJ contestu vybírají nej
párty songy

21.00 Top 4 Kitkat Óčko chart
První čtyři místa v hitparádě
diváků Óčka

21.15 Hot hity
Žhavé klipy

22.00 Naked Attraction Italy
Dilettě je 23 let, pochází
z Toskánska a pracuje v Bingu

22.30 Óčko flirt

čt1 čt2 nova óčkoprima
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Fotbaloví fanoušci
znají ceny vstupenek
na domácí zápasy.

Zajímaví soupeři se v první
fázi evropských soutěží před-
staví také v Česku.

Na Inter od patnácti stovek
Sparta se na domácím stadio-
nu postupně střetne se Salc-
burkem, Brestem, Atlétikem
Madrid a Interem Milán. Čes-
kýmistr nastavil podle soupe-
řů dvě cenové skupiny.
Do první patří zápasy se

Salcburkem a Brestem, dru-
há pak obsahuje souboje
s AtlétikemMadrid a Interem
Milán. Přičemž platí, že per-
manentkářimají slevu 20 pro-
cent. Vstupenky jsou zároveň
rozdělené do tří kategorií po-
dle míst na stadionu.
Na zápasy se Salcburkem

a Brestem vyjde lístek na
2000, 1500 nebo 1000 korun,

Atlétiko s Interem bude mož-
né vidět za 3000, 2250 nebo
1500 korun.
Vstupenky na první domá-

cí zápas proti Salcburku jdou
do prodeje 9. září.

Eden hlásí čtyři v jednom
Na rozdíl od Sparty nebude
Slavia prodávat vstupenky na
každého soupeře zvlášť, ale
zavádí takzvané balíčky na
čtyři domácí zápasy. Za utká-
ní proti Ajaxu, Anderlechtu,
Fenerbahce a Malmö dají ně-
kteří fanoušci v přepočtu na
jeden duel velmi příznivé
ceny. V první fázi, která je vy-
hrazena pro permanentkáře
(sleva 20 procent), dají napří-
klad fanoušci z Tribuny Sever
cenu 3350 korun (837 korun
na jeden duel), na protilehlé
tribuně zaplatí příznivci cel-
ku z Edenu pouhých 2550 ko-
run (637 korun na jeden
zápas). Místa na hlavní tribu-
ně vyjdou držitele sezonních
kartiček na 4200 korun.

Ostatní kategorie jsou
o něco dražší, v přepočtu od
300 korun až do 550 korun.
Úvodní vlna prodeje odstarto-
vala včera, jako poslední se
na řadu dostane příští středu
volný prodej. Levné lístky
jsou určeny také pro děti.
„Volný prodej balíčků

bude zahájen jen v případě,
že zbyde volná kapacita po
ukončení 3. fáze,“ uvádí klub
z Prahy na webu Slavia.cz.

Zvýhodní pemanentkáře
Po sedmi letech čeká Plzeň
účast v základní skupině Ev-
ropské ligy. V Doosan Areně
fanoušci uvidí čtyři atraktiv-
ní duely, včetně zápasu sMan-
chesterem United. Dalšími
soupeři budou Razgrad, Real
Sociedad a Anderlecht Bru-
sel. Západočeši zvýhodní per-
manentkáře, prodávat se od
11. září bude jen balíček na
všechny čtyři domácí zápasy
od 2640 korun. Nejdražší
varianta přijde na 7160. MET

1500
UEFA stanovila maximální
ceny vstupenek, které
budoumoci domácí kluby
v evropských pohárových
soutěžích účtovat fanouš-
kům hostujících týmů. Počí-
naje aktuálním ročníkem
platí cenový strop 60 eur
(1500 korun) na zápasy Ligy
mistrů, 40 eur (1000 korun)
v Evropské lize a 20 eur
(500 korun) v Kontinentální
lize. UEFA v evropských sou-
těžích, které pořádá, plánu-
je dál snižovat ceny vstupe-
nek. A to i s ohledem na
zavedení nového ligového
formátu, v němž je 36 týmů
v jedné společné tabulce
a kluby čeká víc zápasů. ČTK

„Momentálněmáme přihláše-
ných 57 lodí, očekáváme však,
že by se mohlo zapojit 150 vo-
dáků. Jezdívají i dvojice rodič
a odrostlejší dítě, mixy a také
máme štafetovou variantu, jak
maraton zdolat. Naše lodě už
jsou sice rozebrané, ale na mís-
tě funguje řada půjčoven, kde je
možné si stále materiál objed-

nat. Hlásit se lze až do poslední
chvíle před vyplutím, jen pak
už nepůjde využít společnou
dopravu na start, kterou pře-
dem přihlášeným zajišťujeme
v 7 hodin z Pardubic,“ uvedl
Petr Gloss z pořádajícího od-
dílu TJ Klub vodních turistů
Pardubice.
V rámci Východočeského vo-

dáckého maratonu jsou k dis-
pozici dvě tratě. Na klasickou
o délce 60 km vystartují vodáci
v 9 h z Týniště nad Orlicí. Ná-
sledně je čeká 32 km po Orlici,
kde je třeba počítat s meandru-
jící, mírně proudící řekou se
dvěma nesjízdnými, přenášecí-

Ten první si mohou dopřát
hned v sobotu 7. září při dal-
ším ročníku Východočeského
vodáckého maratonu, jenž se
jezdí už od roku 1967.
Akce je také součástí projek-

tu České unie sportu Tipsport
Sportuj s námi, jehož medi-
álním partnerem je mediální
skupina MAFRA.

Hlavní vodácká sezona je s koncem prázdnin
minulostí, skuteční vodomilové ovšem zdaleka
nepověsili své vybavení na hřebík a těší se na
podzim plný zážitků.

mi jezy a dvěma stupni, u nichž
je třeba posoudit, zda vodní stav
a podmínky umožní bezpečné
splutí či nikoliv. Následně bu-
dou posádky pokračovat 26 km
po Labi směrem na Pardubice,
kde se jim do cesty postaví je-

www.tipsport–sportujsnami.cz

Sportování je sázka na jistotu a hlavní výhrou je
zdraví. Zapoj se do největšího seriálu sportovních
akcí v Česku. Čeká tě přes 500 akcí ve více
než 60 sportech.

VYTIPUJ SI JEDEN
Z 500ZÁVODŮ

PARTNEŘI PROJEKTU
TIPSPORT SPORTUJ
S NÁMI

den přenášecí jez, a nakonec
zdolají dva kilometry vmírném
protiproudu řeky Chrudimky.
Nejen rodiny mohou zvolit

štafetovou formu, jak Východo-
český vodácký maraton zdolat,
v tom případě je na nesjízdném
jezu v Hradci Králové po třiceti
kilometrech plavby čeká pře-
dávka. Dále jemožné se zapojit
na zkrácené trati 12 km z lodě-
nice ProSport Lukovna do cílo-
vé loděnice TJ KVT Pardubice.
Ta je primárně určena dětem,
ovšem počítá i s kategoriemi
Open nebo s paddleboardy
a z Lukovny odstartuje ve 13 h.

Východočeský vodácký maraton nabídne putování vlnami tří řek

Foto: Archiv Tipsport Sportuj s námi

ZA KOLIK JAKO HOSTÉ

Slavia má balíčky, rival
z Letné ceny dle soupeřů


